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س��امانه ي صدور حواله  الکترونيک از 
آبان ماه سال جاري براي دستگاه هاي 
اجراي��ي راه اندازي ش��د، اين س��امانه 
جايگزين صدور چک شده و از اين پس 
انتقال وجه دس��تگاه اجرايي به صورت 
مکانيزه جابه جا شده و پس از تأييد نهايي، 
بدون نياز به مراجعه  حضوري به شعبه ي 

بانک، انتقال وجه به حساب مقصد در اسرع وقت انجام مي شود. به گزارش 
ايسنا، بانک مرکزي طبق ماده  )۱۲( قانون پولي و بانکي، به عنوان بانکدار 
دولت شناخته شده و موظف به نگاهداري حساب هاي دولتي و انجام تمام 
عمليات بانکي داخل و خارج از ايران بوده است؛ اما ساختار متمرکز اين  بانک 
و فقدان شعبه  و واحد عملياتي در سراسر ايران از دهه هاي قبل منجر به 
آن شد که وظايف عمده  شعبه اي مربوط به ايفاي تکاليف بانکداري دولت 
و بويژه نگهداري حس��اب هاي دولتي به طور موقت به برخي بانک هاي 
دولتي واگذار شود. ضمن آنکه ادامه اين روند نگهداري حساب هاي دولتي 
در بانک هاي تجاري تبعات و معضلات ديگري هم به همراه داشت که از 
جمله آنها مي توان به »تعدد و پراکندگي حساب ها نزد شبکه  بانکي«، »عدم 
امکان کسب اطلاع از وضعيت حساب ها«، »عدم امکان ايفاي کامل تکاليف 
بان��ک مرک��زي در توديع صد در صدي وجوه دولتي از بانک هاي عامل«، 
»زمان بر بودن فرايند وصول درآمدهاي دولتي« و »عدم امکان نظارت و 

کنترل برخط و مؤثر بر امور خزانه داري کل« اشاره کرد.

يوروي نيمايي ۱۰ هزار تومان را رد کرد
ميانگين نرخ فروش حواله يورو در هفته گذشته در سامانه نيما به ۱۰ هزار 
و ۱۰۷ تومان رس��يده اس��ت. به گزارش ايسنا، بانک مرکزي ميانگين نرخ 
فروش حواله يورو در سامانه نيما طي هفته گذشته را ۱۰ هزار و ۱۰۷ تومان 
اعلام کرده و اين در حالي است که مجموع فروش ارز حاصل از صادرات در 
طول اين هفته حدود ۳۶۵ ميليون يورو بوده است. در مقابل مجموع تامين 
ارز براي واردات در هفته مذکور نيز به حدود ۲۶۱ ميليون يورو رسيده که به 
اين ترتيب مجموع معاملات در سامانه نيما در طول هفته اي که گذشت 
حدود ۶۲۶ ميليون يورو بوده است. ميانگين نرخ فروش حواله يورو نيز در 
اين هفته در حالي به ۱۰ هزار و ۱۰۷ تومان رسيده که در ديگر سو، ميانگين 

نرخ خريد حواله يورو در همين مدت ۹۱۳۶ تومان بوده است.

صعود بورس هاي جهاني
با افزايش اميدواري ها نسبت به حل و فصل منازعات تجاري چين و آمريکا 
و سودآوري شرکت هاي بزرگ، بورس هاي جهاني قدم به مسير صعودي 
گذاشتند. به نقل از رويترز، قرار است نخست وزير چين طي روزهاي آينده 
راهي آمريکا ش��ود تا به روند مذاکرات تجاري دو کش��ور س��رعت ببخشد. 
ش��اخص اس اند پي ۵۰۰ در آخرين دور از معاملات بورس وال اس��تريت 
با جهش ۱.۷ درصدي به کار خود خاتمه داد. ميشايل انتولي، مدير بخش 
معاملات سهام موسسات در موسسه رابرت بيرد گفت: عکس العمل بازار 
گوياي همه چيز اس��ت. اين نش��ان مي دهد که مردم تا چه حد مش��تاق به 
تمام شدن جنگ تجاري هستند. شاخص داوجونز هم کار خود را با صعود 
۰.۶۷ درصدي به پايان رس��اند. نزدک کامپوزيت با ۰.۷۱ درصد افزايش 
بسته شد. با صعود اخير، اکنون شاخص بورس نيويورک در بالاترين سطح 
۵۰ روز اخير خود قرار دارد. در بورس هاي آسيايي، شاخص نيک کي ۲۲۵ 
بورس توکيو با جهش ۱.۲۹ درصدي به کار خود خاتمه داد، شاخص هانگ 
سنگ بورس هنگ کنگ ۱.۶ درصد افزايش يافت و شاخص کسپي کره 

جنوبي. ۰۳ درصد بالاتر رفت. 

خبر

اقتصاد كلان

اقتصاد کلان: اواخر بهار س�ال جاري بود که اس�حاق 
جهانگي�ري مع�اون اول رييس جمهور در پايان دومين 
نشس�ت ش�وراي هماهنگ�ي اقتص�ادي گفت: س�تاد 
اقتصادي دولت مکلف شد تا با توجه به نظر صاحبنظران 
اقتصادي راهکارهاي هدايت نقدينگي کشور به سمت 

توليد و بازار سرمايه را بررسي کند .
معاون اول رئيس جمهور با تاکيد بر لزوم مش��ورت با 
صاحبنظران براي ورود به بازار سرمايه افزود : تقويت بازار 
سرمايه و بورس در اين جلسه مورد حمايت سه قوه قرار 
گرفت، و دولت براي اطمينان خاطر مردم از بازار سرمايه 
حمايت مي کند و هيچ محدوديتي براي عرضه سهام 
ايجاد نمي کند. وي همچنين اضافه کرد: براين اساس 
مقرر شد تا تمامي دستگاه ها و نهادهايي که شرکتها و 
بنگاه هاي اقتصادي در اختيار دارند زمينه عرضه سهام 
اين ش��رکت ها را در بورس فراهم کنند و در راس اين 
نهادها دولت ، س��ازمان خصوصي س��ازي، نهادهاي 
عمومي همچون سازمان تامين اجتماعي ، شرکتهاي 
سرمايه گذاري بانکها و نهادهاي نظامي هستند و اين 
نهادها مکلف شدند تا زمينه را براي عرضه سهام اين 
بنگاه ها در بورس فراهم کنند تا مردم در زمان مراجعه به 
بورس با عرضه مناسبي از سهام دلخواه مواجه شوند .

هدايت نقدينگي به بازار سرمايه اتفاق خوبي بود ���
همچني��ن محمدباق��ر نوبخ��ت که ت��ا آن زمان هنوز 
سخنگوي دولت بود در مورد جلسه مورد نظر در يک 
نشس��ت خبر گفت: در روزهاي اخير ش��اهد افزايش 
ش��اخص بورس و ورود نقدينگي ها به جاي بازار ارز و 
سکه به بورس بوده ايم. رييس سازمان برنامه و بودجه 
خاطرنش��ان کرد: بايد از صاحبان س��رمايه و نقدينگي 
قدرداني کنيم به جاي اينکه ارز و سکه بگيرند، به سمت 
بازار سرمايه و بورس رفتند و رشد قابل توجهي در آن 
جا رخ داده اس��ت. نوبخت يادآور ش��د: يکي از مصوبات 
جلس��ه ش��وراي عالي هماهنگي اين بود که اين پول 
فقط نسبت به سهام موجود در داخل بورس نباشد بلکه 
بتوانيم در برابر اين تقاضا س��هام جديد عرضه کنيم و 
دس��تگاه ها، س��هام کارخانجات خود را عرضه کنند. به 
اين ترتيب بود که احساس مي شد دولت رويکرد قطعي 
و جدي براي ورود به بحث بورس و حمايت از فعالان 

بازار س��رمايه را در دس��تور کار خود قرار داده اس��ت که 
همين امر دلگرمي هايي را هم به وجود آورد اما هرچه 
که زمان پيشتر آمد و هرچقدر که اقبال به بورس و بازار 
س��رمايه زيادتر ش��د قول و قرار هاي دولتي ها هم رنگ 
باخت تا آنجا که به فراموشي سپرده شد و معلوم نشد 
که آن همه جوش و خروش و نويد براي توجه و حمايت 

از اين بازار کجا رفت.

ضرورت فرهنگ سازي در حوزه بازار سهام ���
به نظر مي رسد رونق پايدار بورس به نحوي که نياز به 
قول ها و وعده هاي اين مسئول و آن شخصيت نباشد 
نياز به برنامه ريزي و فرهنگ سازي جدي دارد. در اين 
راستا عضو کميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
معتقد است بانک مرکزي بايد در ايجاد زمينه هاي هدايت 

خريداران ارز و سکه به بازار سرمايه برنامه ريزي کند.
عزت الله يوسفيان ملا در گفتگو با خبرنگار ايبنِا با اشاره 

به استراتژي بانک ها در برهه اي از زمان براي کاهش 
نرخ سود بانکي، گفت: در آن زمان سياست گذاران در 
پي هدايت نقدينگي به سمت بورس بودند که عملا اين 
مطالبه محقق نش��د. نماينده مردم آمل و لاريجان در 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينکه با افزايش شاخص 
بورس کساني که از خريد سکه و ارز نااميد شده بودند 
به س��مت بازار بورس ش��تافتند، افزود: با توجه به اينکه 
حضور در بورس کار همه نبوده و نيازمند تخصص است، 
از اينرو اقبال عمومي براي سرمايه گذاري در اين حوزه 
کمتر از ساير حوزه ها است. وي با تاکيد بر اينکه سپرده 
گذاري نزد بانک ها براي هر فردي آسان تر از سرمايه 
گذاري نزد بورس است، تصريح کرد: بخشي از بورس 
ريس��ک پذير بوده در حالي که س��پرده گذاري ريسک 
نداشته و سود سپرده مشخص است. اين نماينده مردم 
در مجلس دهم با بيان اينکه بانک مرکزي بايد در اين 
حوزه برنامه ريزي داش��ته باش��د تا بورس را بيش��تر در 

بين مردم رواج دهد، گفت: در برهه اي ديده شد سرريز 
خريداران سکه و ارز به بورس هدايت شدند، در حالي که 
اگر از ابتدا به اين سمت هدايت شده بودند به طور حتم 
حباب نرخ ها را شاهد نبوديم. يوسفيان ملا از ضرورت 
اعطاي برخي مشوق ها از سوي بانک مرکزي به افراد 
براي سرمايه گذاري در بورس خبر داد و افزود: ارايه وام 
با نرخ سود کمتر به خريداران بورس مي تواند مشوقي 

در اين حوزه باشد.

تاکتيکي براي هدايت نقدينگي به بورس ���
علاوه بر مردم و هدايت نقدينگي هاي خريد بايد تمهيدات 
بيشتري انديشيده شود تا سرمايه هاي کلان تر به سمت 
بورس گس��يل ش��ود. در اين خصوص رئيس سازمان 
بورس و اوراق بهادار کشور گفت:ورود شرکت هاي جديد 
به بورس به ش��رط اينکه بازدهي مناس��بي براي سهام 
داران ايجاد کنند منجر به بزرگ ش��دن بازار س��رمايه و 

افزايش عمق بازار س��رمايه در اقتصاد کش��ور مي شود. 
شاپور محمدي در گفت وگو با خانه ملت، درباره ساز و کار 
جذب نقدينگي هاي خرد به بازار سرمايه، گفت:با توسعه 
صندوق هاي سرمايه گذاري و انتشار اوراق مالي که بازده 
بالا و جذاب دارند مي توان شرايط را براي هدايت بخشي 
از نقدينگي به بورس فراهم کرد. رئيس سازمان بورس و 
اوراق بهادار ادامه داد:در سال هاي گذشته علاوه بر برنامه 
ريزي براي هدايت نقدينگي به بازار سرمايه اقداماتي 
نيز براي جذب نقدينگي هاي خرد جامعه صورت گرفته 
است. وي ادامه داد: سازمان بورس و اوراق بهادار با بيمه 
مرکزي تعاملاتي در خصوص موضوعاتي مانند اوراق 
بيمه اتکايي و اوراق بيمه رويدادهاي طبيعي انجام داده 
است که در جذب نقدينگي خرد به بازار بورس تاثيرگذار 
است.  رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار کشور تصريح 
کرد:در هر صورت تلاش ها براي تقويت بازار سرمايه 
ادامه دارد و تقويت اين بازار نقش مهمي در جلوگيري از 

رونق بازار سوداگري دارد.

شرايط هدايت نقدينگي از بازار ارز به بورس  ���
فراهم است

هيچ وقت براي اقدام در خصوص هدايت نقدينگي دير 
نيس��ت. در اين مورد هم، رئيس کميس��يون اقتصادي 
مجلس ش��وراي اسلامي با بيان اينکه شرايط هدايت 
نقدينگي از بازار ارز به بازار سرمايه فراهم است،گفت:بازار 

سرمايه ظرفيت جذب نقدينگي را دارد.
محمدرض��ا پورابراهيم��ي در گف��ت  و گو با خانه ملت، 
در خص��وص وضعي��ت بورس گفت:در وضعيت فعلي 
بازار مي توان نقدينگي قابل توجهي را به بازار سرمايه 
سوق داد. رئيس کميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اس��لامي ادامه داد:با توجه به بالا بودن نرخ بازده بازار 
سرمايه در مدت اخير و تبعات مثبتي که براي سرمايه 
گذاران دارد انگيزه براي سرمايه گذاري در بورس بالا 
رفته است. نماينده مردم کرمان و راور در مجلس شوراي 
اسلامي تصريح کرد:حدودا ۳۰۰ الي 4۰۰ ميليارد تومان 
خالص افزايش حضور منابع سرمايه گذاران حقيقي در 
ب��ورس در م��دت اخير بوده که نکته مهمي محس��وب 
مي ش��ود چرا که درباره حضور ش��رکت هاي حقيقي در 

بورس خيلي نمي توان تحليل کرد.

ارزيابيتجارتازاظهاراتکارشناساننشانميدهد؛

بازارسهام،ناجیاقتصاد

سامانهرفعتعهدارزيعملياتيميشوداستمرارحقوقهاينامتعارفدولتمرداناجازهحذفمالياتپزشکانرانميدهيم
عضو کميسيون تلفيق بودجه ۹۸ گفت:  
عزم مجلس براي مبارزه با فرار مالياتي 
جدي اس��ت و اج��ازه نمي دهيم ماليات 
علي الحساب ۱۰ درصد پزشکان حذف 

شود.
شهرام کوسه غراوي در گفت وگو با فارس در مورد اينکه شنيده 
ش��ده پ��س از تصوي��ب اخذ ماليات علي الحس��اب ۱۰ درصد از 
پزش��کان در کميس��يون تلفيق بودجه س��ال ۹۸، لابي  و فشارها 
براي حذف اين بند از بودجه سال آينده به نمايندگان زياد شده 
اس��ت،  اظهارداش��ت: اين مس��ئله را خواندم و ش��نيدم اما اينکه 
لابي وجود داش��ته باش��د را تاکنون نديده ام. به عنوان يک عضو 
کميسيون تلفيق بودجه هنوز در اين رابطه چيزي به ما منعکس 

نشده است.

رئيس هيات مديره ديده بان شفافيت و 
عدالت، با يادآوري سوابق تصويب ماده 
۲۹برنامه ششم اعلام کرد:دولتمردان 
براي ش��فاف ش��دن حق��وق و مزاياي 
دريافتي خود انگيزه و علاقه اي ندارند 

و آنرا پنهان مي کنند.
ب��ه نق��ل از دي��ده بان ش��فافيت و عدالت، احم��د توکلي که در 
جلس��ه ماهانه ديده بان ش��فافيت و عدالت اظهار داشت: از انجا 
که تأخير در اجراي ماده ۲۹ و تأخير در ش��فاف کردن حقوق و 
مزاياي دريافتي مسئولان از بيت المال باعث استمرار پرداخت 
حقوق هاي غيرمتعارف و ظالمانه ش��ده، ديده بان ش��فافيت و 
عدالت از آقاي انصاري معاون رئيس جمهور به اتهام سرپيچي 

از اجراي حکم قانوني در دادگاه شکايت خواهد کرد.

رئي��س کل بانک مرکزي اعلام کرد: 
حسب دستور رئيس جمهوري محترم 
در جه��ت مقابله با يکي از گلوگاه هاي 
فساد و آسيب در فرآيند تجارت خارجي 
کشور ، اين سامانه آماده عملياتي شدن 

شد.
به گزارش ايسنا، عبدالناصر همتي افزود: از آنجا که تخصيص و 
تأمين ارز در جهت واردات کالا و خدمات مورد نياز کشور صورت 
مي گيرد، متاس��فانه در اين فرآيند در گذش��ته سوء استفاده هاي 
زي��ادي ص��ورت گرفته اس��ت و برخي ب��ه بهانه واردات کالا و 
خدم��ات م��ورد نياز ب��ا طي فرآيندهاي قانوني اقدام به دريافت 
ارز کرده و متأسفانه پس از دريافت ارز، متناسب با ارز دريافتي 

کالا به کشور وارد نکرده اند. 

گ�روه سياس�ی : در پنجمي�ن جلس�ه مش�ترک 
هيئت رئيس�ه و کميس�يون هاي مجلس خبرگان 
رهبري، آس�يب هاي فضاي مجازي مورد بررس�ي 
ق�رار گرف�ت. در اين نشس�ت محمدج�واد آذري 
جهرمي وزي�ر ارتباط�ات و فن�اوري اطلاع�ات، 
س�ردار غلامرض�ا جلالي رئيس پدافند س�ازمان 
پدافن�د غيرعام�ل و في�روز آب�ادي دبير ش�وراي 
عال�ي فض�اي مجازي حض�ور يافتند و ضمن ارائه 
گ�زارش اقدام�ات زيرمجموعه ه�اي خود درباره 
فض�اي مج�ازي، به تش�ريح راهکارهاي کاهش 

آسيب هاي اين فضا پرداختند.

کليداران فضاي مجازي درصدد ايجاد دولت  ���
در دولت ها هستند

در اين رابطه س��خنگوي هيات رئيس��ه مجلس 
خب��رگان رهبري با بي��ان اينکه فيلترينگ مانند 
ترم��ز خ��ودرو اس��ت گفت: کلي��د داران فضاي 
مجازي در صدد ايجاد دولت در دولت ها هستند.

ب��ه گ��زارش ايلنا، آيت الله س��يد احمد خاتمي در 
جمع خبرنگاران با تبيين موضوعات مطرح در اين 
نشست گفت: مسائل مربوط به مردم موضوعات 
اصلي در نشس��ت بود و نبايد اجازه داد کس��اني 
ايجاد نارضايتي کنند.وي گفت: دشمني دشمنان 
طبيعي است، اما از خودي ها انتظار مي رود رضايت 
مردم را که به تعبير امام علي )ع( سرمايه هستند 
در ش��عاع رضاي��ت خداوند تامي��ن کنند که البته 
تامين شدني است.آيت الله خاتمي افزود: موضوع 
مهم نشس��ت، بررس��ي فضاي مج��ازي بود که 
ب��ر همي��ن اس��اس از وزير ارتباط��ات و فناوري 
اطلاع��ات، دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي و 
رئيس س��ازمان پدافند غيرعامل دعوت شده بود 
که با حضور در نشس��ت، مس��ائل مربوط به اين 
حوزه در فضايي صريح و ش��فاف گفته ش��د.وي 
گفت: هش��ت نفر از اعضاي خبرگان مطالبش��ان 
را گفتند و عمدتاً بر آس��يب هاي فضاي مجازي 
تاکيد کردند و اين س��ه مس��ئول مهمان هر يک 
به مدت ۲۰ دقيقه با تبيين عملکرد دستگاه هاي 
مس��ئول تحت مديريت شان به پرسش ها پاسخ 
دادند.س��خنگوي هيات رئيسه مجلس خبرگان 
رهبري افزود: در اين جلسه همگان بر جدي بودن 
آس��يب هاي فضاي مجازي اتفاق نظر داش��تند و 
اينکه اين تهديدها منحصر به کشور ما نيست و 
کليد داران فضاي مجازي در پي ايجاد دولت در 
درون دولت ها در کل دنيا هس��تند.خاتمي اضافه 
کرد: برخي آقايان در جلسه از کليد داران فضاي 
مج��ازي به کاليفرنيايي ه��ا تعبير کردند و گفتند 
کليد اين فضا در اختيار آمريکاست و خطر آن نيز 
منحصر به دين و نظام جمهوري اسلامي نيست 
بلکه خطر آن، آسيب رساندن به استقلال کشور 
است.وي گفت: يکي از مسئولان مهمان در اين 
نشس��ت گفت تا چند وقت ديگر نيمي از اقتصاد، 

فرهنگ و مس��ائل کش��ور در حوزه هاي مختلف 
در اختي��ار فض��اي مجازي قرار خواهد گرفت که 
بيگانگان آن را اداره مي کنند.س��خنگوي هيات 
رئيس��ه خبرگان افزود: همه بر جدي بودن خطر 
آسيب هاي فضاي مجازي اتفاق نظر داشتند، اما 
اعض��اي خبرگان درباره آس��يب هاي آن بر دين 
و اخلاق مردم و نيز بر اس��تقلال سياس��ي کشور 
ب��ا ادامه روند کنوني نگ��ران بودند.خاتمي گفت: 
خوش��بختانه مس��ئولان ذي ربط اين خطر را باور 
داشتند، اما به اعضاي خبرگان اطمينان دادند که 
ما هم دين داريم و به نظام و انقلاب وابسته ايم 
و در مجم��وع گفتن��د که بايد بپذيريم همه اعم از 
مس��ئولان دولتي و غيردولتي در اين باره تقصير 
و قصور داش��ته ايم و بايد آن را جبران کنيم.وي 
افزود: موضوع اين نيس��ت که از فضاي مجازي 
اس��تفاده نش��ود، اين مثل آن است که وقتي راديو 
تازه آمده بود برخي مي گفتند از آن استفاده نکنيم 
در حالي که اين نشدني است و از فضا و امکانات 
جديد بايد اس��تفاده کرد.سخنگوي هيات رئيسه 
خبرگان تصريح کرد: اما س��خن اين اس��ت که 
طوري نباشد که قبل از اينکه ما از فضاي مجازي 
اس��تفاده کنيم آنان براندازي کنند و مس��ئولان 
ذيربطي که مي توانند مديريت کنند بايد از اقتدار 
مديريتي ش��ان براي مقابله با اين روند اس��تفاده 
کنند.خاتمي گفت: اين دقيقاً همان کاري اس��ت 
که چيني ها انجام دادند، نمي گوييم که چين الگو 
اس��ت، ام��ا اين کش��ور از همان ابت��دا فهميد که 
فعالي��ت کان��ال تلگرام ب��راي ايجاد حاکميت در 
حاکميت آنان است پس با اشراف دولت، فضاي 

مج��ازي بومي ايج��اد کردند.وي افزود: چرا ما در 
نظ��ام جمهوري اس��لامي که کانون ارزش هاي 
الهي است اين حساسيت بايسته را ايجاد نکنيم.
عض��و هيئت رئيس��ه خب��رگان تاکيد کرد: برخي 
مسئولان در اين جلسه مي گفتند فيلترينگ مانند 
ترمز خودرو اس��ت؛ آيا مي ش��ود بگوييم خودرو 
مي خواهيم، اما ترمزش را نمي خواهيم؟ پس بايد 
ترمز هم ايجاد کرد که جلوي مفاسد و آسيب هاي 

فرهنگي و سياسي فضاي مجازي گرفته شود.

گوشي هاي هوشمند ملي  ���
از سوي ديگر رئيس سازمان پدافند غيرعامل گفت: 
ما مي توانيم اينترنت ايراني- اسلامي داشته باشيم 
چنانک��ه اروپايي ها، چيني ها و ديگر کش��ورهاي 
دني��ا ب��راي خود حريم زيرس��اختي، موضوعي و 
معن��وي تعري��ف مي کنن��د. غلامرضا جلالي در 
جم��ع خبرن��گاران افزود: يک��ي از نکات مهم که 
در جمع بندي اکثر نمايندگان مطرح شد نگراني 
از نبودن کنترل و تس��لط دس��تگاه هاي داخلي بر 
شبکه هاي اجتماعي بود و موضوع مهم ديگر نفوذ 
و تهديدهايي اس��ت که از ش��بکه هاي اجتماعي 
خارجي عليه کشورمان مطرح است. جلالي گفت: 
در ح��وزه مرتبط با مس��ئوليت بنده تلاش کردم 
نمونه ه��اي موفقي از الگوي حکمراني بر فضاي 
مجازي را که در کشورهاي ديگر نيز ايجاد شده 
اس��ت ارائه دهم و پس از آن آس��يب ها و تهديدها 
در اين زمينه عليه امنيت ملي را تبيين کردم.وي 
افزود: در اين نشست اعلام کردم که ما مي توانيم 
اينترنت ايراني- اسلامي داش��ته باش��يم چنانکه 

اروپايي ها، چيني ها و ديگر کشورهاي دنيا براي 
خود حريم زيرساختي، موضوعي و معنوي تعريف 
مي کنند و اين ضرورت جدي و اساسي براي کشور 
ما نيز وجود دارد که اميدوارم به آن به طور جدي 
پرداخته ش��ود.رئيس س��ازمان پدافند غيرعامل 
همچنين در توضيح طرح توليد تلفن همراه ملي 
براي مس��ئولان کشور گفت: امروزه گوشي هاي 
هوش��مند ابراز توس��عه ش��بکه هاي اجتماعي و 
فضاي س��ايبري ش��ده اند و به تعبيري با توس��عه 
کارکردهاي اين گوش��ي ها، مخاطرات آن نيز به 
هم��ان اندازه افزايش يافته اس��ت.جلالي افزود: 
تبعات گوشي تلفن همراه هوشمند مي تواند از نظر 
قدرت پردازش، قابليت هاي و دسترسي ها با رايانه 
بسيار بزرگ قديمي مقايسه شود و کم انگاري در 
قبال قابليت هاي اين گوشي ها مشکلاتي ايجاد 
مي کند.وي گفت: امروزه ش��بکه هاي اجتماعي 
مبتني بر گوش��ي هاي هوش��مند توس��عه يافته و 
طبعاً کارکردهاي آن نيز در مقايس��ه با گذش��ته 
بسيار متنوع، جدي و اساسي تر شده است.جلالي 
افزود: به همين علت در صنايع دفاعي کشورمان، 
نمونه و الگوي اوليه اي از سه نوع گوشي هوشمند 
بومي توليد و در اختيار بخش دفاعي قرار داده شده 
است.وي گفت: براي بخش هاي غيردفاعي هم 
منتظر س��رمايه گذاري داخلي هس��تيم تا بتوانيم 
آن را به مسير صنعتي و توليد بومي تبديل کنيم. 
جلال��ي در پاس��خ به اينکه آيا اين گوش��ي هاي 
هوش��مند ملي در اختيار مس��ئولان کشوري نيز 
ق��رار خواهد گرف��ت؟ گفت: ما آمادگي داريم که 
اي��ن کار را انج��ام دهيم، اما در حال حاضر صرفا 

بخش هاي دفاعي از آن استفاده مي کنند.رئيس 
س��ازمان پدافند غيرعامل درباره تمهيدات لازم 
ب��راي مواجه��ه با قطع احتمالي اينترنت از جانب 
آمري��کا گفت: چون تهدي��دات آمريکا مبتني بر 
شبکه هاي اجتماعي و اينترنت است، اين شبکه 
قطع نخواهد شد يعني اگر در اين باره اقدام کنند 
خود را از امتيازات بسياري محروم کرده اند.وي 
افزود: با اين حال ممکن است توسعه تحريم در 
حوزه خدماتي و س��رويس دهي ش��بکه اينترنت 
اعمال ش��ود تا ما نتوانيم از همه ظرفيت هاي آن 
اس��تفاده کنيم. جلالي گفت: تدبير شوراي عالي 
فضاي مجازي اين بوده اس��ت که با گس��ترش 
ش��بکه ملي اطلاعات بتواند جايگزيني مناس��ب 
براي اعمال احتمالي تحريم ها در اين شبکه ايجاد 
کن��د.وي اف��زود: در اين چارچوب ماموريتي را به 
س��ازمان پدافند غيرعامل دادند که قابليت هاي 
ش��بکه مل��ي اطلاعات و کارکرده��اي آن را در 
حوزه ه��اي ضروري مانند بانک ها، حوزه انرژي، 
ارتباط��ات، حم��ل و نق��ل و ديگر عرصه ها بطور 
مرحل��ه به مرحله ارزيابي کنيم.رئيس س��ازمان 
پدافن��د غيرعامل گفت: براين اس��اس از ابتداي 
پايي��ز رزمايش ها و آزمون هاي تخصصي را آغاز 
کردي��م و تاکن��ون بي��ش از 4۰ رزمايش برگزار 
ش��ده است.س��ردار جلالي افزود: طب��ق برنامه 
و ب��ا هماهنگ��ي وزارت ارتباط��ات و مرک��ز ملي 
فض��اي مجازي نتايج قطعي مربوط به آزمون ها 
و رزمايش هاي ش��بکه ملي اطلاعات را ارزيابي 
مي کنيم تا مشخص شود که اشکالات کجاست 

و به چه شکلي بايد رفع شود.

مقابله با ابتذال ���
در پايان پنجمين جلسه خبرگان بيانيه اي صادر 
ش��د که در بخش��ي از آن آمده اس��ت: در اهميت 
فضاي مجازي ونقش آن درتمدن سازي به تعبير 
مق��ام معظ��م رهبري ترديدي وجود ندارد. لذا از 
وزارت ارتباطات، ش��وراي عالي فضاي مجازي 
و هم��ه دس��تگاه هاي ذيرب��ط انتظار مي رود، به 
طور فعال در جهت ساماندهي اين فضا و مقابله 
ب��ا ابتذال اخلاقي و جنگ رواني دش��من، چاره 
انديش��ي نموده و براي بومي سازي آن و تقويت 
ش��بکه مل��ي اطلاع��ات و نيز رص��د و مقابله با 
ش��بکه هاي معاند و غير اخلاقي، گامي اساس��ي 
بردارن��د. همچني��ن پالاي��ش و تهديدزدايي و 
فرصت س��ازي در فضاي مجازي بويژه اعمال 
قانون در مرزباني و حفاظت ديجيتالي از حاکميت 
جمهوري اسلامي ايران را در نظر داشته باشند. 
در پايان تأکيد مي کنيم که ميزان حمايت دولت 
از پيام رس��ان هاي داخلي بايد به ميزان حمايت 
از يک پروژه ملي باش��د؛ از اين رو، لازم اس��ت 
حمايت هاي ويژه و حداکثري از پيام رسان هاي 

داخلي صورت گيرد.

پسازبررسيآسيبهايفضايمجازيدرجلسهخبرگانتاکيدشد؛

مقابلهباابتذالاخلاقيوجنگرواني نداشتن هواي پاک و سالم
 مشکل كلانشهرها

ادامه از صفحه يک
... در اي��ن روز جه��ت تنوير افکار عموميصورت گرفته اس��ت. 
هدف از اين حرکت هاي نمادين، ايجاد حساسيت در بين اقشار 
مختلف جامعه اس��ت تا با مش��ارکت و آگاهي و هماهنگي بين 

بخشي ،سبب کاهش آلودگي هوا گردند.
داشتنِ هواي پاک و سالم، به ويژه در کلانشهرها، براي مردم و 
دولتمردان به يکي از مشکلات بزرگ تبديل شده است.کشور 
ما به لحاظ اقليمي، زيستي و اکوسيستميداراي تنوع بسيار و در 
عين حال بسيار شکننده و آسيب پذير است. معضل آلودگي هوا 
علاوه بر تاثير مخرب بر روي محيط زيست از جمله حيوانات و 
گياهان، به سلامت فيزيکي افراد خدشه وارد ميکند و افسردگي 

و اختلال هاي رواني شهروندان را افزايش ميدهد. 
بنابراي��ن باي��د گفت، آلودگي هوا يکي از معضلاتي اس��ت که 
به افزايش هدررفت س��رمايه ملي در کش��ور منجر مي ش��ود و 
هزينه هاي اقتصادي و انساني فراواني بر کشور تحميل ميکند.
لذا بهبود وضعيت محيط زيس��ت نه تنها مانعي براي توس��عه 
نيس��ت که عاملي براي توس��عه پايدار و هدايتگر آن ميباش��د.

خوش��بختانه در جهت تحقق بهبود وضعيت محيط زيس��ت در 
تاريخ ۱۳۹۶/4/۲۵ در مجلس ش��وراي اسلامي، قانون هواي 

پاک،اگرچه ديرهنگام، تصويب گرديد.
 اي��ن قان��ون نقاط قوت فراواني دارد و راهگشاس��ت اما داراي 
ابهاماتي نيز ميباش��د که اميد اس��ت در اجرا و يا آيين نامه هاي 
اجرايي که بخش��ي از آن تدوين و بخش��ي ديگر در حال انجام 
اس��ت، برط��رف گردد. از جمل��ه اينکه؛ آلاينده هاي هوا که در 
ايران موجب معضلات زيادي ش��ده، دو گروه کلي هس��تند: 
آلاينده هاي شيميايي بخصوص در کلان شهرها و شهرهاي 
صنعتي و آلاينده هاي ناش��ي از ريزگردها که در غرب کش��ور 

فراواني دارد.
 اين قانون بر آلاينده هاي شيميايي متمرکز شده و مواد قانوني 
دقيق و مشخصي را براي اين موضوع مشخص کرده است، اما 
به موضوع ريزگردها توجه کافي نداشته و عبارات کلي را بيان 
کرده است و يا اينکه توليد و واردات وسايل نقليه موتوري در 
اين قانون مشروط به رعايت حدودي از انتشار آلاينده ها شده 
است و از طرفي تکليف شده که حدود مجاز انتشار آلاينده ها 
بايد به اس��تاندارد روز دنيا ارتقا يابد. بايد مدنظر داش��ت در هر 
موضوعي چندين استاندارد در دنيا وجود دارد؛ استاندارد اروپا، 
اس��تاندارد آمريکا و امثال آن. منظور اين قانون از اس��تاندارد 
روز دنيا چيست؟ نامشخص بودن اين موضوع ميتواند موجب 

انتخاب سليقه اي استاندارد گردد.
در نهايت بايد گفت تصويب اين قانون، اقداميمثبت در راستاي 
کاهش آلودگي هوا به عنوان يکي از چالش هاي کشور است و 
البته تمکين و اجراي آن توسط تماميدستگاه ها ، به مراتب مهم 
تر اس��ت.چنانچه مطابق اصل ۵۰ قانون اساسي»درجمهوري 
اس��لامي،حفاظت از محيط زيس��ت که نسل امروز و نسلهاي 
بعد بايددرآن حيات اجتماعي روبه رشدي داشته باشند، وظيفه 

عموميتلقي ميگردد. 
ازاين روفعاليتهاي اقتصادي وغيرآنکه با آلودگي محيطزيست 
ياتخريب غيرقابل جبران آن ملازمه پيداکند،ممنوع اس��ت.« 
با توجه به افزايش اعتبارات س��ازمان محيط زيس��ت در بودجه 
۹۸ ، اميدواريم حداکثر تلاش ممکن براي اعمال راهکارهاي 
محيط زيس��تي و بهبود ش��رايط آب و هوايي و منابع طبيعي 

صورت پذيرد.
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